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Pentru a stimula interesul studenţilor 
faţă de studii şi a evidenţia efortul lor 
de manifestare prin realizări acade-
mice de excepţie, la iniţiativa recto-
rului UTM Viorel BOSTAN s-a decis 
ca după fiecare sesiune de examinare 
să fie desemnaţi studenţii cu cea mai 
înaltă reuşită academică. Doina-Ce-
zara ALBU, studentă în gr. IMC-1405, 
a. III, FCGC, se regăsește pentru a 
doua oară în Lista Rectorului și spune 
că pentru ea acest lucru este atât un 
atu, cât și o mare responsabilitate.

– Fiind elevă în clasa a XII-a de liceu, 
mă întrebam unde să-mi continui stu-
diile, ce specialitate să aleg? M-am 
decis să merg la UTM, Facultatea 
Construcții, Geodezie și Cadastru, spe-
cialitatea „Inginerie şi management în 
construcții”. Şi nu regret. Pe parcur-
sul studiilor am reușit să particip la 
diverse conferințe, concursuri, atât la 
nivel universitar, cât şi naţional. Sunt 
membru al Sindicatului Studențesc, 

reprezentând departamentul educație 
în cadrul facultății. Din anul I fac parte 
şi din Senatul Studențesc. În acest an, 
graţie rezultatelor obţinute la învăţă-
tură, am câștigat Bursa Republicii și 
deja pentru a doua oară mă regăsesc în 
Lista Rectorului.

Un atu, dar şi o mare responsabilitate 

Şcoala de Somelieri din Moldova, în parteneriat cu Asociaţia Somelierilor Eu-
ropeni (Association Des Sommeliers d’Europe – ASE), Centrul Universitar de 
Formare Continuă al UTM şi Oficiul Naţional al Viei şi Vinului, cu susţinerea 
Proiectului de competitivitate din Moldova (USAID, SUA şi SWEDEN, Suedia), 
au desfășurat în perioada 18-25 aprilie 2017 un master-class pentru somelieri 
din RM în vederea conferirii Certificatului de Sommelier European.

În calitate de formator a evoluat distinsul specialist în domeniu, Brigitte LELOUP, 
Ambasador ASE pentru Franţa, care a prezentat informaţii inedite privind isto-
ria somelieriei, vinificaţiei, gastronomiei şi evoluţia pieţei vinului în UE; a de-
monstrat metode şi tehnici de degustare şi apreciere senzorială a vinului, altor 
băuturi alcoolice; și-a împărtăşit experienţa în gestionarea şi marketingul unui 
beci, tehnologia de preparare a bucatelor şi asocierea vinurilor, tehnica servirii în 
restaurante şi magazine specializate de vinuri.

Dr., conf. univ. Nicolae LUCA, Filiera Francofonă „Technologies Alimentaires”, 
UTM, directorul Şcolii de Somelieri din Moldova, a menționat că dna Brigitte LE-
LOUP, vicepreşedinte al Asociaţiei Somelierilor Europeni, vine în Moldova al trei-
lea an consecutiv ca să organizeze aceste evenimente impresionante, contribuind 
astfel la avansarea nivelului profesional al somelierilor de la noi şi la promovarea 
lor pe plan internaţional.

După impresionantul master-class, formabilii – somelieri  ai restaurantelor, vi-
năriilor, agenţiilor de turism, complexelor hoteliere şi comerciale – au susţinut 
un examen teoretic şi ş-au demonstrat aptitudinile practice de servire a vinului 
şi altor băuturi alcoolice, dar şi măiestria de a mânui ustensile specifice profesiei. 
La finisarea studiilor, formabilii au obţinut certificatul ASE, prin care li s-a confe-
rit calificativul de „somelier european”, valabil în toate statele UE.

Diana ROMANCIUC, manager marketing la ÎM „ChâteauVartely” SRL, a menționat 
că  această formare i-a complementat cunoştinţele în domeniu, iar certificatul de 
somelier european îi va facilita activitatea de promovare a vinurilor moldoveneşti 
pe piaţa UE.

Perspective europene 
pentru somelierii autohtoni

Lista Rectorului 

Povestea de succes a cunoscutului teh-
nolog și somelier Natali MELNIK a în-
ceput acum 25 de ani, când a absolvit 
cu succes Facultatea de Tehnologie a 
Universității Tehnice a Moldovei, spe-
cialitatea „Tehnologia vinificației”. De 
un pătrar de veac lucrează în domeniu – 
tehnolog la Combinatul de vinuri de ca-
litate „Mileștii Mici”, apoi la Compania 
„Denis Club”, somelier în cadrul Cen-
trului de cultură în domeniul vinificaţiei 
„Casa Vinului” și în diverse restaurante 
de prestigiu.

Făcând o retrospectivă a carierei sale 
profesionale, Natali ne-a surprins cu mai 
multe decizii pe care le-a luat de-a lungul 
timpului:

– La un moment dat m-am prins la gân-
dul că tinerii care vin să lucreze în do-
meniu sunt foarte școliți și am simțit că, 
în pofida vastei experiențe în domeniu, 
am nevoie de o revenire asupra cărților, 
de noi cunoștințe, și am decis să-mi re-
iau studiile. Mai întâi, m-am pătruns 
de necesitatea unor cunoștințe econo-
mice și așa am ajuns să fac, seara, după 
serviciu, cursuri de evidență contabilă. 
După 9 luni de studii am primit diploma 
de contabil, dar nu mă vedeam pregătită 
să-mi asum responsabilitatea pe care o 
presupune această muncă. Profesoa-
ra care ne-a predat cursul mi-a înțeles 
neliniștea și mi-a recomandat să urmez 
și o facultate în domeniu. Așa am ajuns la 
ASEM, tocmai când învățământul nos-
tru începea să se ralieze la rigorile Pro-
cesului Bologna, ceea ce m-a avantajat – 
în 3 ani am obținut o a doua diplomă de 
studii superioare în domeniul evidenței 
contabile și finanțării întreprinderii. O 
diplomă pe care am onorat-o printr-o 
activitate contabilă de durată – din 2003 
până în 2015. Deși mă descurcam per-
fect în domeniul foarte strict și exact al 
cifrelor și actelor de contabilitate, la un 
moment dat începu să mă macine dorul 
de pâinea mea dintâi – tehnologia vinu-
lui –  și am decis să revin la rădăcini, ca 
să zic așa.

În 2013 am dat admiterea, iar în 2014 
am absolvit ciclul II de studii superioare 
de Master, specialitatea „Tehnologia 
băuturilor alcoolice”, la Alma Mater 
– UTM. A fost o perioadă nu tocmai 
ușoară. Zilnic câte un șir lung de prele-

geri, seminare, laboratoare, toate după 
o zi plină de muncă, după care urma un 
ciclu de lecturi și pregătiri minuțioase 
pentru a doua zi – o încărcătură fizică și 
emoțională incomparabilă cu viața mea 
de până atunci. Dar după o scurtă peri-
oadă de adaptare, studiile de master au 
devenit pentru mine o sursă inegalabilă 
de inspirație, de… gust de viață. Era ui-
mitor să redescopăr în aula universitară 
locul în care ți se explică multe lucruri, 
se oferă răspunsuri, soluții pentru 
diverse probleme. Peste vreo două luni 
m-am prins la gândul că mă simt mai 
bine, arăt mai bine, pot întreține un alt 
nivel de conversații. Iar peste o jumătate 
de an am realizat că și superiorii din 
administrația firmei îmi vorbesc altfel, 
mă susțin, îmi cer părerea în diverse 
chestiuni. Viața, activitatea mea 
luaseră o altă turnură. Și toate acestea 
datorită studiilor, implementării noilor 
cunoștințe în activitatea de zi cu zi.

Ce factori au  contribuit la această schim-
bare? Cred că și atitudinea foarte bine-
voitoare  din partea profesorilor, care ne 
tratau ca pe niște colegi ai lor, fără urmă 
de superioritate, dispuși să ne ofere cât 
mai multe cunoștințe, cât mai multă 
informație. În acest sens aș remarca 
îndeosebi atitudinea și contribuția pro-
fesorilor Alexei BAERLE, dr. în chimie, 
conf. univ., Larisa BUGAIAN, prof. univ., 
dr. hab., și mulți, mulți alții. Dacă îți dai 
interesul și te consacri plenar studiilor, 
ajungi să interpretezi și să apreciezi cu 
totul altfel meseria pe care o stăpânești, 
iar teza de master reprezintă o veritabilă 

cunună a acestui merituos efort acade-
mic.

Sunt ferm convinsă că studiile, fie de 
master, fie pur și simplu cursuri de for-
mare continuă, sunt extrem de necesare 
și merită a fi reluate cel puțin la fiecare 5 
ani, pentru a te menține ca specialist în 
albia metamorfozelor ce survin în dome-
niul în care îți faci meseria.

Studiile pe care le-am urmat de-a lungul 
timpului nu i-au lăsat indiferenți nici pe 
ceilalți membri ai familiei mele. În vir-
tutea faptului că provin dintr-o familie 
de vinificatori și că avem cu toții intere-
se profesionale comune, adeseori i-am 
surprins pe cei de-acasă asupra fișierelor 
electronice din calculator sau a ma-
nualelor, lucrărilor pe care le studiam. 
Părinții se arătau cei mai entuziasmați 
de tehnologiile moderne, remarcând 
evoluția și marile schimbări ce au inter-
venit între timp în domeniu.

După absolvirea masterului, m-am an-
gajat într-o firmă nouă în domeniul 
vinificației – „Timbrus”, colaborez și cu 
alte întreprinderi din domeniu. Și pentru 
că vreau să cresc în continuare, mi-am 
propus o nouă pistă: doctoratul, speci-
alitatea „Tehnologia băuturilor alcoolice 
și nealcoolice”, unde voi cerceta în con-
tinuare tehnologia vinurilor, în special 
a vinurilor spumante îmbuteliate. Este 
încă prematur să mă gândesc acum la 
ce rezultate aș putea să ajung, cert este 
însă faptul că după ce voi depăși etapa 
de studiu și analiză voi încerca să dez-
volt idei și să propun soluții inovatoare, 
multe dintre care mi le-am schițat deja. 
Acum că am trecut o bună parte din 
disciplinele teoretice prevăzute în cur-
ricula de doctorat, în cadrul cărora am 
fost familiarizați cu situația la moment 
și tendințele urmărite la nivel global în 
diverse domenii, mă simt mai pregătită 
și sper să reușesc să ating  obiective-
le propuse, avându-i alături pe cei mai 
reputați specialiști în branșă:  Petru 
TODOS, profesor universitar, doctor 
în științe tehnice; Anatol BĂLĂNUȚĂ, 
profesor universitar, doctor în științe 
tehnice; Liviu VACARCIUC,conferenţiar 
universitar, doctor în științe,  și alți 
reputați dascăli universitari. Cred că 
acesta va fi un mare pas, în primul rând, 
în dezvoltarea mea profesională.

A strălucit mai întâi în lumea cifrelor, ca 
să facă apoi știință și carieră în somelierie

Experienţa utilizării internetului a devenit mai prietenoasă în blocul I de studii al 
UTM, datorită implementării reţelei Wireless corporative. Proiectul a fost realizat 
de administraţia UTM în comun cu Direcția TIC.

Reţeaua asigură acces gratuit la internet, 24/24, atât în perimetrul interior al uni-
versităţii, cât şi în cel exterior și extinde accesul în zonele greu accesibile pentru 
conexiunile tradiționale prin cablu.

Reţelele Wireless urmează a fi implementate şi în celelalte blocuri de studii ale 
universităţii.

Reţea Wireless Universitară 
în cadrul UTM

Nicolae MORARI, student UTM, Facultatea Construcții, 
Geodezie și Cadastru, anul IV, programul de studii „Geo-
dezie, topografie și cartografie”, urmează un program de 
mobilitate academică în domeniul 0731 „Architecture and 
town planning” („Arhitectură și urbanism”) la Universita-
tea Politehnică din Timişoara, Facultatea de Construcții, 
unde lucrează asupra tezei de licență, sub buna îndrumare 
a profesorilor din domeniul geodeziei de la UPT.

Pentru consultarea literaturii de specialitate Nicolae 
MORARI s-a înregistrat la Biblioteca modernă a UPT.

Universitatea Tehnică a Moldovei și Universitatea Poli-

tehnică Timișoara, Româ-
nia, au semnat un Acord 
interinstituțional de co-
laborare în cadrul progra-
mului ERASMUS + KA1, 
Mobilitate academică. În 
noiembrie 2016, UTM a orga-
nizat concursul  în vederea 
selectării candidaților pentru 
mobilitățile academice de 90 de zile la Universitatea Politeh-
nică din Timişoara. La concurs au participat studenți de la 
toate facultățile UTM, pentru domeniile prevăzute în Acord.

torul Râșcani din Chișinău, unde am 
avut norocul să fiu asistenta diriginte-
lui de șantier. O luna întreagă am asis-
tat la lucrări de execuție, am urmărit 
cu atenție toate procesele, consecuti-
vitatea lor, iar la final am executat un 
raport despre practică, în care am efec-
tuat o analiză a stagiului și am trasat 
concluzii pentru viitor. În acest an voi 
urma practica managerială, de la care 
am mari așteptări.

Pentru mine, viața de student nu s-a 
schimbat foarte mult după ce am apă-
rut în Lista Rectorului, cu excepția fap-
tului că mai multă lume mă recunoaște, 
mă felicită și am un atu în plus pe care 
pot să-l adaug în CV. Dar în această 
nouă postură te pătrunzi și de o mare 
responsabilitate, fiind oarecum obligat 
moral să ții cadența la învăţătură și să 
reprezinți cu demnitate și onoare ima-
ginea Alma Mater. 

Și în aspectul pregătirii practice am 
fost foarte avantajată, ca de altfel și alți 
colegi ai mei de la FCGC. Prima practi-
că a fost cea topografică, iar faptul că 
am ieșit în teren şi lucram în echipe, 
făcând măsurări topografice, a consti-
tuit pentru mine o experienţă de neui-
tat. La finele anului II a urmat practica 
tehnologică, care presupune analiza 
activităţii unui șantier de construcții. 
Mie mi-a revenit un șantier din sec-

Mobilitate academică la Universitatea 
Politehnică Timișoara


